

Историческая заслуга морского офицера Н.В. Верещагина в организационно-правовом становлении российской молочнопромышленной кооперации

*Невлев Владислав Владимирович,
доцент кафедры теории и истории государства и права
Белгородского университета кооперации, экономики и права,
кандидат юридических наук, доцент
no.pasaran@mail.ru*

Исследуется историческое, гражданское и правовое участие бывшего морского офицера Н.В. Верещагина в становлении сельскохозяйственной потребительской кооперации России XVIII в. В детстве он учился в Петербургском Морском кадетском корпусе. Служил мичманом на флоте. Перешел из офицерских классов на факультет естественных наук Петербургского университета. Обучаясь, Верещагин заинтересовался сельским хозяйством, особенно сыроварением. По совету младшего брата В.В. Верещагина, выдающегося художника-баталиста, едет в Швейцарию, где изучает особенности изготовления сыров и другой молочной продукции. Вернувшись на родину, Верещагин получает юридическое разрешение и в мае 1866 г. открывает в с. Отроковичи Тверской губернии кооперативную сыроварню. Большую помощь в создании других сыроваренных артелей оказали сослуживцы Верещагина по флоту Г.А. Бирюлев и В.И. Бландов. Идею Верещагина поддержал профессор химии Д.И. Менделеев. Совместными усилиями в с. Единоново Тверской губернии была юридически оформлена и открыта первая в России школа молочного хозяйства, которую возглавил сам кооператор. В этот период Верещагин создает знаменитое «Вологодское масло». За свою деятельность на благо Отечества он неоднократно награждался. По его инициативе позже, в 1911 г., был открыт в Вологде молочный институт. Продукцию артелей Николай Васильевич постоянно направлял на питание в армию и на флот. Умер Н.В. Верещагин (1839–1907) в Москве. Он оставил после себя большое научное и правовое наследие, добрую память соотечественников, особенно кооператоров и морских офицеров.

Ключевые слова: потребительская кооперация, морские офицеры, Н.В. Верещагин, кооперативная артель, сыроваренное дело, правовое положение кооперации, «Вологодское масло», Вологодский молочный институт, теоретик и практик кооперации.

Historic Merit of Naval Officer N.V. Vereschagin in the Regulatory Establishment of the Russian Dairy Industry Cooperation

*Nevlev Vladislav V.
Associate Professor of the Department of Theory and History of State and Law
of the Belgorod University of Cooperation, Economics and Law
Candidate of Legal Sciences
Associate Professor*

Explore the historic, civil and legal part of a naval officer NV Vereschagin in the development of agricultural consumer cooperation of Russia in the XVIII century. As a child, he studied at the St. Petersburg Naval Cadet Corps. He served as a midshipman in the fleet. He moved from officer classes to the Faculty of Natural Sciences of St. Petersburg University. While studying, Vereschagin became interested in agriculture, especially cheese making. On the advice of his younger brother V.V. Vereschagin, an outstanding battle-painter, travels to Switzerland, where he studies the characteristics of cheese and other dairy products. Returning to his homeland, Vereschagin receives legal permission and in May 1866 opens in with. Otrokovichy Tver province cooperative cheese factory. The great assistance in the creation of other cheese-making artels was rendered by the colleagues of Vereschagin in the fleet, G.A. Biryulev and V.I. Bland The idea of Vereschagin was supported by the professor of chemistry D.I. Mendeleev. The great assistance in the creation of other cheese-making artels was rendered by the colleagues of Vereschagin in the fleet, G.A. Biryulev and V.I. Bland The idea of Vereschagin was supported by the professor of chemistry D.I. Mendeleev. Joint efforts in sec. Edimonovo of Tver province was legally framed and the first Russian school of dairy farming was opened, which was headed by the cooperator himself. During this period, Vereschagin creates the famous "Vologda oil". For his activities for the benefit of the fatherland, he was repeatedly awarded.

On his initiative, later — in 1911, a dairy institute was opened in Vologda. The production of artels Nikolai Vasilyevich constantly sent food to the army and the fleet. N.V. Vereshchagin (1839-1907) died in Moscow. He left behind a great scientific and legal heritage, the good memory of compatriots, especially co-operators and naval officers.

Keywords: consumer cooperation, naval officers, N.V. Vereshchagin, cooperative artel, cheese making, legal status of cooperation, "Vologda oil", Vologda dairy institute, theorist and cooperative practice.